
    Protokół z posiedzenia komisji
Polityki Społecznej, Zdrowia i Bezpieczeństwa

     z 20 lutego 2024 r.               

====================================================================

Tryb zwołania: Komisja zwołana przez Przewodniczącego Rady Miejskiej, w związku z planem
pracy komisji
1. Działalność Zespołu Interdyscyplinarnego za 2023 rok.
2. Opiniowanie materiałów sesyjnych.
3. Sprawy różne.
Prowadzący obrady: Janina Wcisło - przewodnicząca komisji.
Czas trwania posiedzenia: 0:35 (14:15 do 14:50)
Frekwencja radnych:
Zbigniew Panek
Łukasz Wesołowski
Grażyna Strączek
Beata Marcinkowska
Barbara Strzelecka
Jolanta Ptaś

Pozostali Obecni:
Beata Zawiła- Z-ca Burmistrza ds. społecznych
Elżbieta Bazańska-Wolska- Naczelnik Wydziału Edukacji i Polityki Społecznej
Justyna Lisowska- Z-ca Naczelnika Wydziału Edukacji i Polityki Społecznej
Aneta Jóźwin-Rybska- Dyrektor MOPS
Agnieszka Zakrzewska- Pracownik MOPS

J.Wcisło- Witam na posiedzeniu Komisji Polityki Społecznej, Zdrowia i Bezpieczeństwa. Tematem
komisji  jest–Działalność  Zespołu  Interdyscyplinarnego  za  2023  rok. Opiniowanie  materiałów
sesyjnych-  nie mamy żadnego punktu i sprawy różne.  Proszę o wprowadzenie panią Agnieszkę
Zakrzewską.

A.Zakrzewska- Od 2011 roku na mocy znowelizowanej  ustawy o przemocy w rodzinie powstał
zespół  interdyscyplinarny,  który  powołał  Burmistrz  Miasta  Czeladź,  ja  od  2015  jestem  jego
członkiem,a od 2018 jestem przewodnicząca tego zespołu. Ubiegły rok to ogromne zmiany jeśli
chodzi  o  przestrzeń  przeciwdziałania  przemocy  w  rodzinie.  W  MOPS  na  mocy  ustawy  jest
zapewniona  obsługa  administracyjno-techniczna  całego  zespołu,  jest  powołana  specjalistyczna
sekcja ds. przeciwdziałania przemocy. W 2023 roku 102 rodziny zostały objęte niebieską karta z
czego 73 rodziny to były nowe procedury, 29 z lat poprzednich, duża częścią były krzywdzone
dzieci. Mnóstwo wniosków skierowanych do sądu, prokuratury, kilka osób zostało skazanych, dużo
procedur się toczy ponieważ jest to bardzo żmudny i przewlekły proces art. 207 czyli znęcanie, my
zapewniamy  holistyczną  pomoc  dla  osób  doświadczających  przemocy  i  stosujących  przemoc,
dzieci  kierujemy  do  ośrodka  wsparcia  Dziecka  i  Rodziny  w  Będzinie,  pomoc  psychologów,
pedagogów w szkole. 



J.Wcisło- Czy państwo radni mają pytania?

A.Joźwin-Rybska- proszę jeszcze  powiedzieć o grupach roboczych

A.Zakrzewska-  w 2023 roku odbyło  się  186 grup roboczych,  jeśli  wpływa niebieska  karta  to
zespół  interdyscyplinarny  powołuje  się  sztab  specjalistów-  jest  to  zawsze  pracownik  socjalny,
policja i w zależności od potrzeb pedagog, wychowawca jeśli chodzi o dziecko krzywdzone aż 180
ponad  razy  spotykaliśmy  gdzie  były  zapraszane  osoby  doświadczające  przemocy  i  sprawcy,
przygotowane  są  plany  naprawcze  dla  sprawców  i  dla  osób  doznających  przemocy  plany
pomocowe co mają robić aby z tej przemocy wyjść. Na takie spotkania nie są zapraszane dzieci, oni
są objęci pomocą na terenie placówki oświatowej albo w ośrodku Wsparcia Dziecka i Rodziny. 2
niebieskie  karty  zostały  założone  przez  Centrum  Pediatrii  w  Sosnowcu,  lekarze  zainicjowali
procedurę, pierwsze miejsce w procesie zakładania niebieskich kart to MOPS, 2 miejsce Policja i 3
miejsce szkoła. 

A.Joźwin-Rybska- dużo dzieci, nie wolno sprawdzać pośladków, ale widać jak dziecko nie może
usiąść na pupie przy wspólnej zabawie to nie jest odosobniony przypadek, bo mieliśmy 3 takie
przypadki,  uczulamy  nauczycieli  w szkołach.  Słyszę  opinie  od  pań,  że  to  nie  jest  prawda,  że
dziecko jest bite, naszym zadaniem jest zgłosić sprawę, od tego czy to jest prawda to nie są inne
organy. Nam nie wolno oglądać intymnych części ciała, ale to co widać a dzieci jak się rozbierają
na zajęciach to widać siniaki widzimy przycięte ucho. My jesteśmy bardziej uczuleni w środowisku
i  widzimy  wycofanie  się  dzieci.  Znęcanie  to  brak  prawidłowego  wyżywienia,  to  są  dzieci
głodne,boją się o tym mówić, notorycznie chorują. Jedyny posiłek jaki zjedzą to posiłek w szkole. 

A.Zakrzewska-  najczęstszą  formą krzywdzenia  dzieci  jest  zaniedbywanie  takie  szeroko pojęte,
dziecko zostawione samo sobie, dzieci są nie szczepione, nie leczone, przebywające na dworze, nie
ma  wychowywania.  Każdorazowo  jest  powiadamiany  sąd  rodzinny,w  90%  kończy  się  to
ograniczeniem władzy rodzicielskiej, dozór kuratora. W 2023 roku ja zabezpieczyłam 7 dzieci to
jest  najwięcej  z  powiatu  będzińskiego,  to  jest  zgłaszane  przez  mieszkańców  anonimowo,
świadomość społeczna uległa poprawie, dzięki temu możemy pomóc. Trzeba po prostu te dzieci
zabrać. 

A.Joźwin-Rybska- zabieramy dzieci kiedy widzimy, że dzieci mają świerzba, są głodne, brudne,
mają wszy, wszystkie te dzieci trafiają do szpitala, wtedy jak jest zdrowe do rodziny zastępczej.

A.Zakrzewska-  w  grudniu  2023  straż  miejska  odebrała  zgłoszenie,  że  2  dzieci  śpi  we  wraku
samochodu,  były w rodzinie  zastępczej  u swojej  babci,  gdzie  babcię nie  interesowało gdzie są
dzieci były to dzieci w wieku 12 i 13 lat. 

Ł.Wesołowski- społeczeństwo trochę reaguje, nie wyobrażam sobie, że w klatce coś się dzieje 
i ludzie tego nie słyszą, to jest niemożliwe dla mnie.

A.Joźwin-Rybska-- kiedy coś się dzieje, bardziej zgłaszają anonimowo, ale to też wystarczy.



A.Zakrzewska- my nigdy nie dopytujemy kto jest  autorem tego zgłoszenia tylko podejmujemy
interwencje,  świadomość społeczna trochę się zwiększyła, ale mamy tego świadomość, że jest tego
więcej w Czeladzi.

Ł.Wesołowski- macie jakieś rejony, które częściej występują?

A.Zakrzewska- 90% niebieskich kart to są tzw. dobre rodziny, nie nasi klienci, 10% to są nasi
klienci MOPS, często to są szanowane osoby, pełniące bardzo poważne funkcje. 

B.Marcinkowska- w 2023 roku pomocą objęte były 102 rodziny, ale 53 rodziny z powodu ustania
przemocy 

A.Zakrzewska- w całym roku 2023 zakończono 53 procedury czyli coś się rozpoczęło i coś się
musiało zakończyć

B.Marcinkowska- czyli z powodu ustania przemocy, a są też zgłoszenia bezzasadne?

A.Zakrzewska- jak  osoby  są  w  konflikcie  około  rozwodowym zgłaszają  rzeczy,  które  nie  są
prawda, np. żeby dostać rozwód z orzeczeniem o winie

A.Joźwin-Rybska- żeby dostać  rozwód z orzeczeniem o winie, a jak jest rozwód z orzeczeniem o
winie to strona może wnosić o alimenty

Z.Panek- państwo macie zgłoszenia sąsiadów, jak radzicie sobie gdzie dręczą dzieci, ale po cichu 
w domu 

A.Zakrzewska- tzw.zaniedbania, mamy też dobrą współprace ze szkołami, przedszkolami, prosimy
pedagoga czy wychowawcę aby porozmawiać z tym dzieckiem.

Ł.Wesołowski- te niedożywione dzieci są z dobrych rodzin?

A.Joźwin-Rybska-- tak zwłaszcza, nie mają śniadań, obiadów, kolacji.

Ł.Wesołowski- szczerze to przeżywam szok, podejrzewam, że te rodziny żyją w domach i trudniej
wykryć tą przemoc, a w klatce lepiej słychać, jak w klatce dzieje się awantura to wszyscy słyszą.

A.Joźwin-Rybska-- dlaczego rodzice nie szczepią dzieci bo lekarze mogą zauważyć niedowagę,
jeżeli pytamy kilka razy też nam się nie chce wierzyć, dlaczego dziecko nie ma 2 śniadania, a mama
mówi ja nawet pierwszego nie robię.

A.Zakrzewska- mamy procedure u bardzo zamożnej osoby, dziewczynka w szkole mdlała z głodu,
mama ma bardzo wysokie dochody i wykonuje zawód zaufania publicznego. 

A.Joźwin-Rybska-  to  jest  forma  karania  dziecka,  nie  dam  Ci  wody,  jedzenia,  dostępu  do
komputera,  to  samo  robi  dorosły  sprawca  wobec  innej  osoby  ograniczając  dostęp  do  wody,
jedzenia. Jak ktoś nie krzyczy to ciężko jest to wykryć. Mieliśmy taką panią brutalnie przez lata
gwałconą przez męża.



A.Zakrzewska- jest osobna procedura jeśli chodzi o przemoc seksualną, to że pani zgłosiła sprawę
na komisariacie to teraz musi to samo zeznać przy obecności psychologa w tzw. Niebieskim pokoju

Ł.Wesołowski- to może się też ta osoba wycofać 

A.Zakrzewska- pani złożyła zawiadomienie na początku lutego, a niebieski pokój jest na 22, ta
pani może się rozmyśleć, ta pani jest w wieku senioralnym

B.Strzelecka-  patologia  zawsze  nam się  kojarzyła  z  alkoholem,  biedą  teraz  się  rozszerzyła  na
rodziny zamożne,  wykształcone,  moja córka pracuje jako kurator  sądowy i  jak mi opowiada o
pewnych rzeczach to mi włosy dęba stają. Niektóre mamusie robią kariery zawodowe, a dzieci się
same chowają, a o wykrycie takiej patologii to jest bardzo trudno, zwykle się dzieci nie przyznają.
Jak kobieta idzie i zgłasza to już jest dramat.

A.Zakrzewska- sprawdzałam dane  ministerialne  w 2023 roku w całej  Polsce  było  9  000 000
interwencji policji związanych z przemocą domową, a założonych tylko 70 000 niebieskich kart. 

A.Joźwin-Rybska- dlaczego policja nie zakłada niebieskich kart, bo to wymaga dalszych kroków.
Trzeba wejść do domu, działać inter dyscyplinarnie,  spotkać się we zespole, a potem na grupie
roboczej, to nie jest raz. Niejednokrotnie policja mówi, że to jest konflikt a nie przemoc. 

A.Zakrzewska- Policja inaczej działa, osoba krzywdzona chce żeby tak instytucje wpłynęły na ta
osobę aby się zmienił, nie krzywdził. Policja oczekuje wyników. 

J.Wcisło-  w ramach grup roboczych są opracowywane indywidualne plany pracy, rozumiem dla
tych, którzy cierpią, ale również dla tych co stosują przemoc jak oni do tego podchodzą?

A.Zakrzewska- są 2 typy sprawców, pierwszy wystrasza się, że instytucje to odkryły,on się bardzo
stara i współpracuje, 2 typ to twierdzi, że to jest nieprawda, wymaga większej gimnastyki od nas. 
W świetle znowelizowanej ustawy z osobą stosującą przemoc pracuje mężczyzna czyli policjant 
i nakłada szereg obowiązków, to się kończy złożonym zawiadomieniem do prokuratury. 

G.Strączek- chce podziękować wydziałowi Edukacji i Polityki Społecznej, że organizuje bardzo
potrzebne  szkolenia  dla  wszystkich  zainteresowanych.  Na  czym  to  polega  zorganizowana
superwizja dla członków zespołu?

A.Zakrzewska- superwizja jest prowadzona przez certyfikowanego superwizora to jest kilka sesji
terapeutycznych  gdzie  spotykają  się  wszyscy  członkowie  grup  roboczych  czyli  kuratorzy,
policjanci,  pracownicy socjalni,  omawiana jest  szczegółowo sytuacja  danej  rodziny,  superwizor
określa czy robimy pewne rzeczy prawidłowo. Aby się nie wypalić i nie wykończyć to też jest
wkład terapeutyczny dla nas. Ja już w swojej pracy widziałam wszystko, każdą formę przemocy
najgorszą. 

Ł.Wesołowski- jeśli chodzi o narkotyki czy alkohol to są pogadanki w szkole. Takiej osobie, która
cierpi i nie bardzo wie co zrobić, tak sobie myślę, że może powinny być jakieś ulotki do skrzynek,
gdyby miała to w ręce to miałaby odwagę przyjść po pomoc bo teraz może nie wie gdzie pójść.



A.Zakrzewska- od 2017 cyklicznie organizowaliśmy kampanie Biała Wstążka, były kolportowane
ulotki  w  szkołach,przychodniach  to  się  wiąże  z  dużym  nakładem  finansowym.  Czujemy  taką
potrzebę że edukacja jest ważna. Profilaktyka jest bardzo ważna, lepiej zapobiegać.

Ł.Wesołowski- wydaje mi się, że te ulotki,  które mogą coś naprawić to one są za darmo. Te koszty
są gigantycznie nieporównywalne do ulotki. 

A.Zakrzewska- mam nadzieje, że w tym roku też się uda, intencja jest taka aby w tym roku ta
kampania też się odbyła. Ta kampania stała się taką wizytówką Czeladzi. Czeladź Biega nam to
organizuje i robi to za darmo.

A.Joźwin-Rybska-- środki z tego biegu były przeznaczone na placówkę wsparcia albo na szkoły.
Jest  taki  tydzień  przeciwdziałania  przemocy  w  rodzinie  i  ta  kampania  ma  polegać  aby  tą
profilaktykę rozszerzać i mówić o problemie.

A.Zakrzewska- 25.11-10.12 to jest kampania i stała się tradycją. Raz tylko była przerwa. To był
bieg  i  prelekcje,  gala  podsumowująca.  Każda  placówka,  która  przyjmuje  dziecko  musi  mieć
opracowane standardy ochrony. 

Ł.Wesołowski- wydaje mi się, że jestem osobą zorientowaną w świecie i niektóre fakty mnie tu
zaskoczyły. Uważam, że społeczeństwo powinno nam pomagać wychwytywać tych ludzi. 

A.Zakrzewska- przemoc jest zjawiskiem demokratycznym i może dotykać każdego z nas, obraz
osoby doświadczającej przemocy jest zupełnie inny. 

Z.Panek-  trzeba  nagłaśniać  te  drastyczne  sprawy na  różnych  spotkaniach,  nie  trzeba  ujawniać
danych osobowych tylko przypadki. 

Ł.Wesołowski- też organizuje imprezy, czuje potrzebę wsparcia i proszę o rozmowę i zastanowimy
się jak mogę pomóc.

A.Zakrzewska- zawsze po kampanii ludzie zaczynali się zgłaszać.

J.Wcisło- Dziękuje bardzo, wrażliwość, głośne mówienie, świadomość to jest to co powinno nam
towarzyszyć cały czas. Sprawy rożne. Zamykam posiedzenie Komisji Polityki Społecznej, Zdrowia
i Bezpieczeństwa.

Protokołowała                                                                                          Przewodnicząca

Milena Kubasik- Janicka                                                                         Janina Wcisło

Data napisania protokołu: 20.02.2024            

Data podpisania protokołu :..............................



Data przekazania protokołu do BIP : …...........


